

عنوان الرسالة/ الرقابة على دستورية القوانين في الفقه الإسلامي والنظام السعودي -دراسة مقارنة-

اسم الطالب/ عادل بن علي حمود الأحدي ١٧٠١٥٠٥

اسم المشرف/ د. خالد بن عبدالله الحضير

## مستخلص عربي

الحمد لله وحده، والصلاة والسلام على ما لا نبي بعده، وبعد:

تهدف الرسالة إلى بيان طبيعة فكرة الرقابة على دستورية القوانين، وبيان المقصود من الدستور في كل من القانون الوضعي والفقه الإسلامي والنظام السعودي، وإلى معرفة الجهات المختصة لتلك الرقابة؛ وبيان كافة اختصاصاتها، وتعزيز هذا الدور الهام في المملكة العربية السعودية.

وجاءت موزعة في ثلاثة أبواب:

**الباب الأول:** وقد حُصِّص لمبادئ الرقابة الدستورية، وفيه ثلاثة فصول تتضمن: مبدأ سمو الدستور، ونطاق الرقابة على دستورية القوانين وطرقها.

**الباب الثاني:** وقد حُصِّص للرقابة على الدستورية في الفقه الإسلامي، ويتكون من فصلين تضمَّنًا: طبيعة النظام الدستوري في الفقه الإسلامي والسلطة التشريعية واختصاصاتها، وفي بيان مبدأ تلك الرقابة، مع ذكر بعض التطبيقات والنماذج من تاريخ الفقه الإسلامي.

**الباب الثالث:** وقد حُصِّص للرقابة الدستورية في المملكة العربية السعودية ويتكون من فصلين تضمَّنًا: النشأة التاريخية للنظام الدستوري السعودي، وبيان طرق الرقابة الدستورية في المملكة العربية السعودية.

كل ذلك باختصار يفي بالغرض في بيان الرقابة على دستورية القوانين وأهميتها في الدولة، وإلى إبراز سمو الدستور السعودي (الكتاب والسنة).

وقد اقتضاني ما سبق أن أمهد بفصل تمهيدي تناولت فيه دراسة المفاهيم الدستورية والقانونية لمعرفة مدى التوافق والاختلاف بين وجهة نظر كل من القانون الوضعي، والفقه الإسلامي، والنظام السعودي.

وقد خلصت الدراسة إلى: معرفة حقيقة الدستور في النظام السعودي، وإلى التوصية: بإنشاء جهة دستورية في المملكة العربية السعودية يُنَاط بها مهمة الرقابة على دستورية الأنظمة والتي سيكون لها دور كبير وفعال في متابعة الأنظمة من خلال إقرار ما هو منسجم معها مع الدستور وإلغاء ما هو مخالف.

**"Control over the constitutionality of laws in Islamic jurisprudence and the Saudi legal system" a comparative study**

**Name of the student / Adal Ali homoud Al-Ahmadi 1701505**

**Supervisor name / Dr. Khalid Abdullah Al-Khudair**

**Research Abstract**

*All praise is due to Allah, and may His peace and blessing be upon His Messenger*

This thesis aims to clarify the concept of control over the constitutionality of laws; to explain the meaning of constitution in positive law, Islamic jurisprudence and the Saudi legal system; to identify the authorities that have competence to exercise such control and elaborate on their mandate; and to promote this important role in the Kingdom of Saudi Arabia.

The thesis is divided into three parts as follows:

1. The principles of constitutional control in three chapters covering the principle of superiority of constitution, the scope of control over constitutionality of laws and the methods thereof.
2. Control over constitutionality of laws in Islamic jurisprudence in two chapters covering the nature of the constitutional system in Islamic jurisprudence, the legislative authority and its mandate and an explanation of the main principle of such control along with a number of applications and examples from the history of Islamic jurisprudence.
3. Control over constitutionality in the Kingdom of Saudi Arabia in two chapters covering the history of the Saudi constitutional system and methods of control over constitutionality in the Kingdom.

The topics are discussed in a manner that, albeit concise, adequately explains the concept and significance of control over the constitutionality of laws in the state and highlights the superiority of the Saudi constitution (namely, the Holy Quran and the Sunnah).

Moreover, I found it necessary to start with an introductory chapter in which I discuss the studying of constitutional and legal concepts to explore aspects of alignment and variation between the perspectives of positive law, Islamic jurisprudence and the Saudi legal system.

In conclusion, the study familiarizes the reader with the essence of the Saudi legal system. Finally, it recommends the establishment of a constitutional authority in the Kingdom of Saudi Arabia with a mandate to undertake control over the constitutionality of laws. Such an authority would play an instrumental role in endorsing legal texts that are aligned with the constitution and annulling those that are not.